

ရှမ်း လူထုအခြေပြု အဖွဲ့အစည်းများ၏ ထုတ်ပြန်ချက်

စက်တင်ဘာ ၈၊ ၂၀၁၄

ငြိမ်းချမ်းရေး ဖြစ်စဉ်အတွင်း သံယံဇာတ ထုတ်ယူမှုကို ရပ်ဆိုင်းရန် အရေးပေါ်လိုအပ်မှုကို ရှမ်းပြည်နယ် မြောက်ပိုင်း နမ့်ခမ်းမြို့နယ်အတွင်းရှိ လယ်သမားများ၏ ဆန္ဒပြမှုက မီးမောင်းထိုးပြလျက် ရှိသည်။

၂၀၁၄ ခုနှစ် စက်တင်ဘာ ၅ ရက်နေ့ ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း နမ့်ခမ်းမြို့၌ လယ်သမား ၃၀၀၀ ကျော်က သတ္တုတူးဖော်ရေးလုပ်ငန်းကို ဆန့်ကျင်ဆန္ဒပြခဲ့သည့်ဖြစ်ရပ်က သတ္တုတူးဖော်ရေးကြောင့် ဖြစ်ပေါ်လာသော ဆိုးကျိုးမှ အကာအကွယ်မပေးနိုင်ခြင်းကို မီးမောင်းထိုးပြနေသည်။ ထို့အပြင် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း စစ်မှန်သော နိုင်ငံရေး ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးမရသရွေ့ တိုင်းရင်းသားဒေသများတွင် သံယံဇာတ ထုတ်ယူမှုများကို ရပ်တန့်ရန် အရေးပေါ်လိုအပ်ကြောင်း သိသာထင်ရှားစေသည်။

၂၀၁၂ ခုနှစ် အစောပိုင်းကတည်းက နမ့်ခမ်းမြို့ အရှေ့တောင်ဘက်ရှိ တောင်တန်းများပေါ်၌ ဆီလီကွန် သတ္တုကို ကုမ္ပဏီ ၆ ခုက တူးဖော်ပြီး တရုတ်နိုင်ငံသို့ တင်ပို့ခဲ့ကြသည်။ သတ္တုတူးဖော်ရေးလုပ်ငန်းများမှ အမြောက်အများထွက်ရှိလာသော စွန့်ပစ်ပစ္စည်းများသည် လယ်ယာလုပ်ငန်းနှင့် သောက်သုံးရေ အရင်းအမြစ်အတွက် ဒေသခံရွာ ၉ ရွာက မှီခို အားထားနေသည့် နမ့်ဆီးရီးချောင်းအတွင်း စုပုံနေခဲ့သည်။ စွန့်ပစ်ပစ္စည်းများကြောင့် ချောင်းရေသည် ညစ်ညမ်းလာပြီး ရေစီးရေလာကို ပိတ်ဆို့စေသည့်အတွက် အနီးပတ်ဝန်းကျင်ရှိ လယ်ယာမြေများကို ရေလွှမ်းခြင်း၊ သီးနှံနှင့် ရေစီးရေလာကို ပျက်စီးစေသည်။ စွန့်ပစ်ပစ္စည်းများကြောင့် လယ်ယာမြေ အနည်းဆုံး ဧက ၁၀၀ ခန့် ပျက်စီးခဲ့သည်။

သတ္တုတွင်းထွက်များကို တရုတ်နိုင်ငံသို့ နေ့ညမနား သယ်ယူနေသည့် ၁၀ ဘီးကားများက လူနေအိမ်များကို ဖြတ်သန်းသွားသည့်အတွက် လမ်းများကို ပျက်စီးစေခြင်း၊ ဖုန်ကြောင့် လေထုညစ်ညမ်းခြင်း၊ ယာဉ်တိုက်မှုများကြောင့် ရွာသူရွာသားများ၏ အသက်ကို ခြိမ်းခြောက်ဆုံးရှုံးစေသည့် ဖြစ်ရပ်များ ဖြစ်ပွားလာခဲ့သည်။

၂၀၁၃ ခုနှစ် ဩဂုတ်လတွင် လယ်သမား ၅၉၀၀ခန့်က အစိုးရရုံးစိုက်ရာ နေပြည်တော်ရှိ သက်ဆိုင်ရာ အစိုးရဌာနများသို့ သတ္တုတူးဖော်ရေးလုပ်ငန်းကို ရပ်တန့်ပေးရန် လက်မှတ်ရေးထိုးတောင်းဆိုခဲ့သည်။ ထို့နောက် ရှမ်းပြည်နယ် သတ္တုတွင်း ဝန်ကြီး စိုင်းအိုက်ပေါင်းက ထိခိုက်ပျက်စီးမှုများကို လာရောက်

စစ်ဆေးခဲ့ပြီး ကုမ္ပဏီများကို ရပ်တန့်ရန် ညွှန်ကြားခဲ့သည်။ သို့သော်လည်း သတ္တုတူးဖော်ရေးလုပ်ငန်းကို ဆက်လက်လုပ်ဆောင်နေကြသည်။

ထို့ကြောင့် စက်တင်ဘာ ၅ ရက်နေ့တွင် နမ့်ခမ်း ရှမ်းလယ်သမားများအဖွဲ့က ဆန္ဒပြဖော်ထုတ်ခဲ့ပြီး သတ္တုတူးဖော်မှုကို အမြန်ဆုံးရပ်ဆိုင်းပေးရန် တောင်းဆိုခဲ့သည်။ ထို့အပြင် ပျက်စီးသွားသော လယ်သမားများ၏ လယ်ယာမြေများအတွက် ထိုက်တန်သောလျော်ကြေးပေးရန်၊ ချောင်းနှင့် ပတ်ဝန်းကျင်လယ်ကွင်းများကို နဂိုမူလအနေအထားသို့ ပြန်လည်ရောက်ရှိစေရေးအတွက် လုပ်ဆောင်ပေးရန် တောင်းဆိုခဲ့ကြသည်။ မြို့နယ် ၁၁ မြို့နယ်ရှိ ရှမ်းလယ်သမားများကွန်ယက် အဖွဲ့ဝင်များက ဆန္ဒပြမှုကို ပူးပေါင်းခဲ့ကြပြီး နမ့်ခမ်းလယ်သမားများ၏ တောင်းဆိုမှုကို ထောက်ခံခဲ့ကြသည်။

နမ့်ခမ်းမြို့သည် ပဋိပက္ခများ ဖြစ်ပွားနေသည့် ဒေသတစ်ခုလည်းဖြစ်သည်။ မြန်မာအစိုးရက ကချင်၊ တအာင်းနှင့် ရှမ်းတော်လှန်ရေး အင်အားစုများကို ယင်းဒေသတွင် ထိုးစစ်ဆင်နေမှုကြောင့် ဒေသခံပြည်သူများ ယခုနှစ်အတွင်း ရွှေ့ပြောင်းခဲ့ရသည်။ ဒေသခံအစိုးရလိုလားသည့် ပြည်သူစစ်များ၏ အကာအကွယ်ကို ရယူကာ ဆီလီကွန် သတ္တုတူးဖော်ရေးကို လုပ်ဆောင်နေကြသည်။ ထိုဒေသ၌ ပြည်သူစစ်များနှင့် ချိတ်ဆက်သော သတ္တုတူးဖော်နေသည့် ကုမ္ပဏီများမှာ မြန်မာ့မြားဦး၊ ငွေကမ္ဘာ့ကျော် နှင့် ပန်းသစ္စာ ကုမ္ပဏီတို့ဖြစ်သည်။ ပြည်ထောင်စု ကြံ့ခိုင်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေး ပါတီဝင် လွှတ်တော်အမတ် ဦးကျော်မြင့် ခေါင်းဆောင်သည့် ပန်းဆေး ပြည်သူစစ်နှင့် ပန်းသစ္စာ ကုမ္ပဏီတို့သည် ဆက်နွယ်မှုရှိသည်။ ဝန်ကြီးဟောင်း ဦးအောင်သောင်းနှင့် ပတ်သက်ဆက် နွယ်နေသည့် ဂျီအက်စ်အမ် ကုမ္ပဏီက ထိုဒေသ၌ သတ္တုတူးဖော်ရေးလုပ်ငန်းကို ပထမဆုံး စတင်ခဲ့သည်။

သတ္တုတွင်းတူးဖော်ရေး လုပ်ဆောင်ချက်များသည် ပွင့်လင်းမြင်သာမှု မရှိခြင်း၊ ထိခိုက်ပျက်စီးမှုများအတွက် ဒေသခံလူထုကို အကာအကွယ်ပေးရန် ပျက်ကွက်ခြင်း၊ တရုတ်နိုင်ငံသို့ တင်ပို့နေသည့် သဘာဝဓာတ်ငွေ့နှင့် ရေနံပိုက်လိုင်းအပါအဝင် ဤဒေသအတွင်းရှိ သံယံဇာတ တူးဖော်ရေး စီမံကိန်းများနှင့် ဆက်စပ်နေသည့် လုံခြုံရေးများအတွက် စစ်အင်အားများ တိုးချဲ့ချထားခြင်းများ၊ ဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေသည့် ပဋိပက္ခများနှင့် ကို ရှမ်းလူထုအခြေပြုအဖွဲ့အစည်းများက အထူး စိုးရိမ်လျက်ရှိသည်။

ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်အရ နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးနေသည့်ကာလအတွင်း သဘာဝ သံယံဇာတများ စီမံခန့်ခွဲ ထိန်းချုပ်မှုများ မစတင်မီ သတ္တုတူးဖော်ရေးလုပ်ငန်းများ၏ ဆိုးကျိုးကို ရှမ်းပြည်တဝန်းလုံး ထိခိုက်ခံစားနေရသည်။

“စေ့စပ်ဆွေးနွေးတဲ့ စားပွဲဝိုင်းပေါ်ကို မရောက်ခင် ကျမတို့ရဲ့ အဖိုးတန်တဲ့ သံယံဇာတတွေကို နေပြည်တော်က ရောင်းချနေပါတယ်။ အဘက်ဘက်က သဘောတူညီချက်ရတဲ့ အချိန်ရောက်ရင် ဘာမှကျန်တော့မှာ မဟုတ်ဘူး” ဟု ရှမ်းလူထုအခြေပြုအဖွဲ့အစည်းများ ပြောခွင့်ရ မွေနှစ်ဟွမ်က ပြောသည်။

နမ့်ခမ်း လယ်သမားများ၏ တောင်းဆိုချက်အတိုင်း လုပ်ဆောင်ပေးရန် ရှမ်းလူထုအခြေပြု အဖွဲ့အစည်းများက ထပ်မံတောင်းဆိုသည်။ ယင်းအပြင် နိုင်ငံရေး ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုနှင့် ဒေသခံ လူထု၏ အခွင့်အရေးများကို ခိုင်မာစွာ အကာအကွယ်ပေးသည့် ငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းမှုများ လုပ်ဆောင်ပြီးသည့်အချိန်ထိ တိုင်းရင်းသားဒေသများရှိ သံယံဇာတ ထုတ်ယူမှုများကို အမြန်ဆုံး ရပ်ဆိုင်းပေးရန် တောင်းဆိုသည်။

ပါဝင်သည့် ရှမ်းလူထုအခြေပြုအဖွဲ့အစည်းများ

- Shan Human Rights Foundation,
- Shan Sapawa Environmental Organisation,
- Shan State Development Foundation,
- Shan Students’ Union (Thailand),
- Shan Women’s Action Network,
- Shan Youth Network Group,
- Shan Youth Organisation (Taunggyi),
- Shan Youth Power,
- Tai Literature and Culture Society,
- Tai Youth Network,
- Workers’ Solidarity Association,

ဆက်သွယ်ရန်

နန်းမွေနှစ်ဟွမ် +၆၆ ၈၁ ၉၉၂ ၈၆၈၃ (မြန်မာ)

ဟော်ရှဲန်- +၆၆ ၉၃ ၂၆၄ ၉၄၈၇ (A ဂီလိပ်၊ ရှမ်း)

Website: www.shanhumanrights.org, www.shanwomen.org

ဖိုင်တွဲများ- နမ့်ခမ်း သတ္တုတူးဖော်ရေး မြေပုံနှင့် သတ္တုတူးဖော်မှု၏ သက်ရောက်မှုများခါတ်ပုံ